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روایت بدرقه آقای مولر
پیداکردن صدها نفر با نام «توماس مولر» 
در کشورهای آلمانی زبان کار سختی نیست. 
در واقــع  ۹۰ نفر از میان بیــش از ۴۰۰ هزار 
عضو باشگاه بایرن مونیخ همین نام را دارند. 
اما یکی از آنها کسی است که طی ۲۵ سال 
گذشــته در زمین بازی هــواداران را به  وجد 
آورده. فردی که نامــش در کنار بزرگان این 
باشــگاه چون فرانتس بکن باوئر، گرد مولر، 
ســپ مایر، اولی هوینــس، کارل-هاینتس 
رومنیگه و دیگر اســطوره ها جاودانه شــده 
است. جشن قهرمانی باشــگاه بایرن مونیخ 
در فصــل جــاری، به صحنــه  خداحافظی 
باشــکوهی برای تومــاس مولر بدل شــد؛ 
اســطوره ای که آخرین بــازی خانگی اش را 
با پیروزی و دریافت جــام قهرمانی به پایان 
رساند. توماس مولر، بازیکن وفادار ۳۵ساله، 
با بایرن مونیخ وداع کرد؛ تیمی که از نوجوانی 
خانه اش بود و حالا او «اتاق نشیمن» را برای 
همیشه ترک می کند. در دیداری که با پیروزی 
۲ بر صفر باواریایی ها همراه بود، مولر برای 
هفتصدوپنجاهمین و آخریــن بار با پیراهن 
بایرن در ورزشــگاه آلیانتــس آره نا به میدان 
رفت. استقبال گرم هواداران و مراسم رسمی 
خداحافظی، صحنه هایی فراموش نشدنی را 
رقم زد. مولر تا دقیقــه ۸۴ در میدان ماند و 
سپس در میان تشویق ایســتاده  تماشاگران 
تعویض شــد؛ صحنه ای که با ثبت تصویری 
احساســی از ســوی مادرش همراه بود. در 
پایان بازی، جام قهرمانی به دســت مانوئل 
نویر، کاپیتان تیم، به مولر ســپرده شد تا این 

وداع باشکوه، جلوه ای کامل یابد.

پیش از آغاز بــازی، داوران و هواداران 
بــا قدردانی از مولــر، ویدئوی احساســی 
منتشرشده توســط او در روزهای گذشته را 
با تشویق های پرشــور همراه کردند. مردی 
که از ســال ۲۰۰۸ با پیراهــن تیم اول بایرن 
درخشــید، اکنون با کارنامه ای درخشان از 
آلمان فاصله می گیرد:  باشــگاهی  فوتبال 
۱۳ قهرمانی بوندس لیگا، دو قهرمانی لیگ 
قهرمانان اروپا، شــش جام حذفی، هشت 
ســوپرجام آلمــان و دو قهرمانــی در جام 
جهانی باشگاه ها. مولر هرگز نابغه ای ذاتی 
همچون لیونل مســی یا بازیکنی با فیزیک 
خاص مانند کریستیانو رونالدو نبود. آنچه او 
را به این جایگاه رســانده، حداکثر بهره وری 
در زمین اســت. متولد ویلهایم و بزرگ شده 
شهر کوچک پائل در کنار دریاچه آمِر، مولر 
چیــزی را دارد که در فوتبــال مدرن تقریبا 
از بین رفتــه: اصالت. او وانمــود نمی کند 
کسی باشد که نیســت. فوتبالیستی با تمام 
وجود که حتی فراتــر از هواداران بایرن، در 
دل بســیاری دیگر نیز جا دارد؛ چراکه نماد 
چیزهایی اســت چون گرمــای خانوادگی، 
شوخ طبعی ساده و شناسایی بی قید و شرط 
با باشگاه. مولر هرگز سریع ترین نبود، بهترین 
حرکات پا را نداشــت با حرکات نمایشــی 
حریفــان را گیج نمی کرد، امــا جام ها یکی 
پــس از دیگــری وارد ویتریــن افتخاراتش 
شده اند. کارل-هاینتس رومنیگه در تحسین 
او گفــت: «توماس از تمــام توانایی هایش 
بیشترین بهره را برده است». و مربی ای که 
مولر را کشــف کرد، هرمــان گرلاند، اضافه 
کــرد: «هیچ کس نمی توانســت پیش بینی 
کند توماس به اینجا برسد. اگر کسی بگوید 
«می دانستم»، دروغ می گوید». مولر قبل از 
خود توپ می دانســت قرار است کجا برود. 
قدرتش در تشــخیص شــهودی، برق آسا 
و دقیــق موقعیت هــا در محوطه جریمه 
بود. مولر فضاهایــی را می دید که دیگران 
نمی دیدنــد. یواخیم لو، ســرمربی ســابق 
آلمان، او را این گونه توصیف کرد: «اگر مسی 
جادوگر اســت، توماس کلاه شــعبده بازی 
است؛ هیچ وقت نمی دانی چه سورپرایزی از 
درونش بیرون می آید». در آخرین بازی اش 
در لیگ قهرمانان بــا پیراهن بایرن در باران 
-صدو شصت وســومین  میــلان  بی امــان 
بازی او در این رقابت هــا- به رکورد تعداد 
بازی های مسی رســید. فقط رونالدو (۱۸۳ 
بازی) و ایکر کاســیاس (۱۷۷ بازی) بیشتر 
از او در ایــن رقابت هــا حضور داشــته اند. 
پپ گواردیولا، ســرمربی سابق بایرن، گفت 
مولــر نماد نوعی خاص از فوتبال در جهان 
اســت که دیگر وجــود ندارد. بعــد از گل، 
بیشتر بازیکنان به سمت هواداران یا پرچم 
کرنر می دوند تا جشن بگیرند، «اما توماس 
می دود تــا هم تیمی هایــش را در آغوش 
بگیرد»؛ چراکه مولر هیچ گاه خود را جدی تر 
از بــازی نگرفتــه. او می توانــد به خودش 
بخنــدد. همان طورکه بازی می کرد و حرف 

می زند؛ رک، بی پیرایه و مؤثر.

تساوی «مصلحتی» فوتسال بانوان
تیم ملی فوتسال بانوان ایران در سومین بازی مرحله گروهی جام ملت های 
آسیا برابر ویتنام با تســاوی صفر- صفر متوقف شد. این نتیجه که به دلیل 
موقعیت جدول، برای هر دو تیم مفید بود، باعث شــد بازی کم رمق و بدون تلاش 
برای گل زنی دنبال شود. نیمه اول و دوم بدون موقعیت جدی سپری شد و تیم ها 
اغلب در زمین خودی پاس کاری می کردند. این نتیجه باعث شــد ویتنام با تفاضل 
گل بهتر صدرنشین شود و ایران به عنوان تیم دوم به یک چهارم نهایی راه یابد. ایران 
روز سه شــنبه مقابــل چین تایپه بــه میدان خواهد رفــت. این بازی یــادآور دیدار 
«مصلحتــی» تیم ملی در جام جهانی فوتســال مردان اســت کــه پیش تر نیز با 

انتقاداتی همراه بود.

نوراللهی در آستانه انتقال به النصر
احمد نوراللهی، کاپیتان ایرانی الوحده، پس از دو فصل موفق با این تیم، به 
احتمال زیاد فصل آینده پیراهن باشــگاه النصر امارات را بر تن خواهد کرد. 
النصر پیشــنهادی رســمی و اغواکننده به این هافبک ۳۱ســاله ارائه داده است. 
نوراللهی که پیش تر با شــباب الاهلی قهرمان لیگ امارات شــده بود، امســال نیز 
درخشــان ظاهر شــده؛ او در ۲۳ بازی، چهار گل و چهار پاس گل به ثبت رسانده 
است. عملکرد قابل توجهش در فصل جاری و پایان قرارداد دوساله اش با الوحده، 
شرایط را برای جدایی اش فراهم کرده است. با وجود امیدواری باشگاه فعلی برای 
حفظ او، سابقه خروج برنامه ریزی شــده نوراللهی از پرسپولیس و شباب الاهلی، 
احتمال انتقال به النصر را بالا برده است. او با تجربه پنج قهرمانی در لیگ برتر ایران 
و ســابقه نایب قهرمانی در لیگ قهرمانان آســیا، حالا آماده شــروع ماجراجویی 

جدیدی در فوتبال امارات است.

پایان بی سروصدای جهانبخش  در  هلند
علیرضا جهانبخش، کاپیتان تیم ملی ایران، به دلیل مصدومیت فصل را از 
دســت داده و به احتمال زیاد دیگر برای هیرنفین به میدان نخواهد رفت. 
رسانه های هلندی این مصدومیت را تأیید کرده اند، اما جزئیاتی از نوع آسیب دیدگی 
ارائه نشده است. جهانبخش که در نوامبر گذشته به هیرنفین پیوست، در ۱۹ بازی 
لیگ، سه گل به ثمر رساند. با توجه به اتمام قراردادش در پایان فصل و برنامه اش 
برای خروج از فوتبال هلند، این آســیب دیدگی نقطه پایانی بر دوران حضورش در 
اردیویســه خواهد بود. او پیش تــر در تیم هایی چون نایمخن، آلکمــار، برایتون و 
فاینورد بازی کرده بود و حالا به دنبال تجربه ای تازه در خارج از هلند اســت. تیم 
هیرنفین نیز در غیاب او به دنبال کسب سهمیه پلی آف اروپایی در سه بازی پایانی 

فصل است.

آغاز موفق فولاد سیرجان در لیگ قهرمانان آسیا
فولاد ســیرجان، نماینده والیبال ایران، در دیدار افتتاحیه لیگ قهرمانان 
آسیا موفق شد تیم ناخون راچاسیما از تایلند را با نتیجه ۳-۲ شکست 
دهد. این رقابت ها از ۲۱ تا ۲۸ اردیبهشــت در شــهر ناگویای ژاپن با حضور ۱۲ 
تیم برگزار می شــود. فولادی ها در یک بازی ســخت و نزدیک، در ست پنجم 
موفق به پیروزی شــدند تا شــروعی قدرتمند در این تورنمنت داشــته باشند. 
دومین بازی آنها مقابل تای چونگ بانک چین تایپه سه شــنبه ۲۳ اردیبهشــت 

برگزار خواهد شد.

سوژه خبر

ارســلان کاظمی، کاپیتان تیم ملی بسکتبال و تیم شهرداری گرگان، پس از قهرمانی به همراه 
تیمش در لیگ برتر بســکتبال ایران در فینالی پرهیاهــو و نفس گیر، در گفت وگویی اختصاصی به 
پشــت صحنه این موفقیت، نقش همدلی درون تیمی و جایگاه هواداران پرشور گرگانی پرداخت. 
کاظمی که در طول فصل یکی از ستون های اصلی تیمش بود و نقش بسزایی در پیروزی های این 
تیم و به ویژه دیدار پایانی تیمش مقابل طبیعت داشــت، با تأکید بر همدلی و اتحاد بازیکنان، این 
قهرمانی را حاصل یک کار گروهی و نه صرفا تکیه بر ســتاره ها دانست. او در این گفت وگو از تأثیر 
مســتقیم هواداران پرشور گرگانی در انگیزه بخشی به تیم و ایجاد فضای پرشور در سالن مسابقات 
سخن گفت. کاپیتان تیم ملی در بخشی دیگر از این گفت وگو نگاهی به رقابت های پیش روی تیم 
ملی داشت؛ همچنین ضمن اشــاره به افزایش کیفیت فنی لیگ برتر در فصلی که اخیرا به پایان 
رســید، حضور بازیکنان خارجی، تیم های جدید و تازه نفــس و رقابت نزدیک بین تیم ها را عاملی 
مؤثر در ارتقای سطح بسکتبال کشور دانست. در ادامه متن کامل گفت وگوی «ارسلان کاظمی» با 

روزنامه «شرق» را می خوانید.
از فینال رقابت های لیگ برتر بسکتبال و رسیدن به قهرمانی در فضای پر شور گرگان برایمان بگویید.   �

ارزیابی شما که یکی از تأثیرگذارترین بازیکنان تیم شهرداری گرگان در این رقابت بودید، از این فینال 
پایاپای چه بود؟

ما به خوبی می دانستیم که بازی سختی در برابر تیم طبیعت خواهیم داشت. این تیم از مهره های 
بسیار خوبی بهره مند بود که ملی پوش هستند و همچنین بازیکنان خارجی با کیفیتی در ترکیب خود 
داشت که کار را برای هر تیمی که رو در روی آنها به میدان می رفتند، سخت می کرد. پیش بینی ما این 
بود که بازی ساده ای نخواهیم داشت و همین گونه هم شد. در نهایت با همت بازیکنان توانستیم برنده 

بازی شده و کاپ قهرمانی را از آن خود کنیم.
برخی صحبت ها درباره نبود نظم کافی در سالن برگزاری مسابقه و حواشی دیگری بعد از  پایان این   �

مسابقه مطرح شد. نظر شما در این باره چیست؟
من درباره نظم ســالن نظر خاصی ندارم و ترجیحم این اســت که در این باره اظهارنظر نکنم. اما 
تصورم این است که مشکل خاصی برای مسابقه و بازیکنی پیش نیامد و مسابقه به خوبی برگزار شد. 
واقعیت این اســت که من چندان پیگیر اخبار و حواشــی ای که در رسانه ها عنوان می شود نیستم و 
اصلا برایم اهمیتی هم ندارد که چه اظهاراتی از ســوی چه کسانی مطرح می شود. من تمرکزم روی 
کیفیت بازی و نتایج تیمم اســت. مهم این اســت که در نهایت تیم ما توانست برنده این بازی شده و 

قهرمان شود.
بــا توجه به اینکه فصل قبل در فینال بازی را به همین تیــم طبیعت واگذار کردید و قهرمانی را از   �

دست دادید، به اعتقاد شــما چه عواملی از ابتدای فصل کمک کرد تا قهرمانی این فصل به تیم شما 
برسد؟

قطعا فاکتورهای زیادی در مســیر قهرمانی تیم ما کمک کننده بودند. باید به این اشاره کنم که ما 
در ابتدای این فصل تغییرات زیادی داشتیم. کادر فنی تیم ما تغییر کرد و از بازیکنانی که فصل گذشته 
در تیــم بودند، فقــط چهار بازیکن باقی ماندند. در این بین به جز من ســه بازیکن گرگانی یعنی مبین 

شــیخی، یاسین کلاسنگیان و خشایار علی اکبری از ترکیب فصل قبل همچنان در تیم حضور داشتند. 
با وجود اینکه شــرایط بســیار متفاوت و بودجه تیم نصف شده بود اما تلاش ما از ابتدا این بود که به 

قهرمانی برسیم.
به چه دلیلی بودجه تیم شهرداری گرگان به نصف رسید؟  �

به دلیل اینکه در فصل قبل هزینه بیشــتری شــده بود و در نهایت با وجود هزینه های انجام شده، 
نتیجه دلخواه حاصل نشــد. به همین دلیل در این فصل رویکرد تغییر کرد و موجب شــد با شــرایط 
متفاوتی در لیگ حاضر شویم. در نهایت اما با اتکا به انگیزه بالای بازیکنانی که در تلاش بودند بهترین 
عملکرد خود را ارائه دهند و توانمندی خود را به اثبات برســانند، به نتایج خوب دســت یافتیم و در 
نهایت در فینال نیز برنده شدیم. تیم ما سراسر انگیزه و همدلی بود، از حواشی دور بودیم و کار تیمی 
و گروهی اولویت همه نفرات بود. مهم نبود چه کســی گل می زند، چه کســی بهترین بازیکن زمین 

می شود و آنچه اهمیت داشت پیروزی تیم و ارائه بازی منسجم بود.
نقش تماشاگران گرگانی در این قهرمانی را چقدر مؤثر می دانید؟  �

تماشاگران ما صددرصد نقش بسیار مهمی را در این نتایج ایجاد کردند. این بسیار خوشحال کننده 
اســت که حداقل یک تیم در بسکتبال ایران وجود دارد که در همه مسابقات از حمایت تماشاگرانش 
بهره می برد. آنچه بســیار مهم است توجه به این نکته است که تماشاگران گرگانی کاملا بسکتبال را 
می فهمند و شناخت بسیار خوب و دقیقی از این رشته دارند و نقششان صرفا تشویق و حمایت نیست. 
در واقع ما اگر در یک بازی ضعیف حاضر می شدیم خود را موظف می دانستیم که به هواداران فهیم 
تیم علل فنی را توضیح بدهیم. من و همه اعضای تیم دست تک تک این هواداران پرشور را می بوسیم 

و از آنها سپاسگزاریم که در طول فصل ما را تنها نگذاشتند و همیشه در کنارمان بودند.
به نظر شما چه دلایلی موجب شده مسابقات بسکتبال لیگ ایران، به استثنای تیم شهرداری گرگان،   �

به اندازه کافی تماشاگر نداشته باشد؟
قطعا عوامل زیادی تأثیرگذار اســت. یکی از موضوعاتی که همیشه از سوی جامعه بسکتبال 
از مســئولان وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک درخواســت شده، تخصیص یک سالن استاندارد 
بســکتبال در سطح شــهر برای مسابقات اســت. دوربودن سالن بسکتبال از شــهر موجب شده 
رفت و آمد تماشــاگران سخت باشد و ســاعت برگزاری مســابقات نیز به گونه ای است که درصد 
حضور تماشاگر را کاهش می دهد. موضوع دیگر این است که به اعتقاد من جای خالی یک برنامه 
تلویزیونی ویژه درباره رشته بسکتبال بسیار احساس می شود. برنامه ای که به رشته بسکتبال نه فقط 
بســکتبال ایران، که تمامی مسابقات در ســطح جهان بپردازد و موجب شود شناخت از این رشته 
افزایش پیدا کند و به محبوبیت بســکتبال در بین مردم منجر شــود. از طرفی در بخش باشگاهی 
سرمایه گذاری اسپانسرها در بسکتبال نسبت به رشته هایی مانند فوتبال، والیبال و کشتی کمتر است. 
پخش زنده مسابقات نیز به دلیل هم زمانی ساعت رقابت ها که همه در ساعت مشترک مثلا چهار 
عصر برگزار می شــود اندک است و ما در هفته شاهد پخش زنده فقط یک مسابقه هستیم. این در 
حالی است که در زمانی که من در آمریکا بازی می کردم، ساعت مسابقات بنا بر پخش زنده تنظیم 
می شد. یعنی ممکن بود یک مسابقه ساعت ۶ صبح برگزار شود و یک بازی ساعت ۱۲ شب. به هر 

حال برنامه ریزی پخش زنده در بسکتبال بسیار مهم است و نیاز به تغییر دار د.
سطح سوپر لیگ امسال را چطور دیدید؟  �

امسال شاهد سطح کیفی بالایی بودیم. اضافه شدن دو تیم بسکتبال گلنور اصفهان و تیم مهگل 
البرز اتفاق خوبی بود که در لیگ امســال رخ داد. تیم هایی کــه از بازیکنان جوان و با انگیزه بهره مند 
هســتند که می توانند آینده روشنی در بسکتبال داشته باشند. امیدوارم حضور چنین تیم هایی در لیگ 

مستمر باشد.
تیم ملی بسکتبال چه مسابقاتی را پیش رو دارد و برنامه فدراسیون برای مسابقات چیست؟  �

ما اواخر تابستان امسال مسابقات کاپ آسیا را پیش رو داریم. قرار است از دو هفته دیگر اردوهای 
آماده ســازی آغاز شود. حریفان دور گروهی مشخص شــده اند که اغلب مشکل خاصی وجود ندارد 
اما در ادامه و مسابقات تک حذفی چالش های اصلی ایجاد می شود. برخی از تیم های آسیایی مانند 
قطر از بازیکنان تبعه آمریکایی و آفریقایی و صربســتانی استفاده می کنند و این کار را برای ما سخت 
می کند. از آنجایی که تیم قطر میزبان جام جهانی اســت، با سخت گیری چندانی از سوی فدراسیون 
جهانی مواجه نیســت و این شرایط را برای تیم های اصیلی مانند ایران و چین که بازیکنانشان ملیت 
واقعی دارند دشــوار می کند. با این حال حضور «سوتیریس مانولوپولوس» و دستیارانش که کادری 
قوی هســتند در تیم ملی ایران کمک کننده خواهد بود و ما قطعا با نهایت آمادگی و تمام توانمندی 

خود به مسابقات خواهیم رفت.

استقلال و سپاهان 
بازنده های بازار  آزاد

در حالی که استقلال و سپاهان برای تقابل حساس هفته پایانی لیگ برتر آماده می شوند، نگاهی 
به عملکرد دو مهاجم خارجی این دو تیم، تصویری ناامیدکننده از خریدهای زمستانی نشان می دهد؛ 
خریدهایی که با اصرار سرمربیان وقت انجام شد و حالا، هر دو در آستانه وداعی بی سروصدا با لیگ 
ایران هستند. استقلال  فصل پرتنش و پرتغییری را پشت سر گذاشته است. فصلی که نیمکت این تیم 
شــاهد تغییر شش سرمربی مختلف بود؛ اتفاقی بی سابقه در تاریخ این باشگاه. در میانه این تلاطم، 
پیتسو موسیمانه، سرمربی سرشناس اهل آفریقای جنوبی، با امید به ساختن تیمی رقابتی وارد ماجرا 
شد و یکی از نخستین درخواست های او، جذب مهاجمی بود به  نام مسعود جمعه، بازیکن آزاد اهل 
کنیا که یک سال دوری از میادین را به دلیل مصدومیت تجربه کرده بود. جمعه که در ظاهر خریدی 
کم هزینه و بی دردسر به  نظر می رسید، در اولین بازی هایش نتوانست آن چنان که باید تأثیرگذار باشد. 
هرچنــد گل او به ســپاهان برای مدت کوتاهی فضای اطرافش را آرام کــرد، اما خیلی زود بار دیگر 

زیر تیغ انتقادها رفــت. او در مجموع ۱۴ 
بازی برای آبی پوشــان انجام داده و ۵۳۶ 
دقیقه بازی کرده که حاصلش فقط دو گل 
بوده اســت. با وجود اینکه این آمار از نظر 
میانگین گل زنی نسبت به دیگر مهاجمان 
اســتقلال قابل دفاع اســت، اما عملکرد 
کلــی او انتظارات را برآورده نکرده. اکنون 

نیز با پایان فصل، بعید به نظر می رسد برنامه ای برای تمدید قرارداد این مهاجم در کار باشد.
در سمت دیگر، سپاهان با سرنوشتی مشابه مواجه شده است. پس از ناکامی پروژه مورایس، سکان 
هدایت طلایی پوشــان ابتدا به دســت جلال امیدیان و ســپس موقتا هوگو آلمیدا سپرده شد تا اینکه در 
نهایت پاتریس کارترون، مربی فرانسوی، هدایت تیم را در دست گرفت. او نیز با اصرار خاصی  سراغ خرید 
یک مهاجم رفت؛ ویسام بن یدر، مهاجم سابق موناکو و تیم ملی فرانسه، خرید پرسر و صدای اصفهانی ها 
بود. بن یدر  برخلاف جمعه، رزومه ای درخشان در فوتبال اروپا دارد  اما سال گذشته به دلایل غیرفوتبالی 
از میادین دور بود و همین فاصله موجب افت شــدید فنی اش شــد. سپاهانی ها با امید به بازگشت این 
ستاره، سرمایه گذاری سنگینی روی او انجام دادند، اما در پنج مسابقه ای که به میدان رفت (بیش از ۳۰۰ 
دقیقــه)، نه گلی زد و نه پاس گلی داد. حتی در دیــدار مقابل هوادار که یک بار توپ را وارد دروازه کرد، 
گلش به دلیل آفساید محبی مردود اعلام شد؛ صحنه ای که می توانست شاید سرنوشت او را در فوتبال 
ایران تغییر دهد. کارترون درباره شاگرد هم وطنش با صراحت گفته: «می دانستیم ریسک می کنیم، چون 
او مدت زیادی بازی نکرده بود. اما متأسفانه این شانس جواب نداد». به  نظر می رسد مدیران سپاهان نیز 
با سرمربی شان هم نظر هستند و شرایط برای فسخ قرارداد بن یدر فراهم شده است؛ گرچه هنوز یک بازی 

دیگر مقابل استقلال باقی مانده که شاید آخرین فرصت این مهاجم برای اثبات خودش باشد.

ارسلان کاظمی، کاپیتان ملی پوش تیم قهرمان لیگ برتر 
بسکتبال، در گفت وگو با «شرق»:
دست بوس هواداران 
گرگانی هستم
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